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Komunike Srediineoa odbora 
Udruženja vojnih invalidov

Tovariš Nedič Božidar, predsednik 
Središnega odbora Udruženja vojnih 
invalidov, je bil sprejet pri gospodu 
predsedniku min. sveta dr. Milanu Sto- 
jadinoviču dne 9. avgusta t. 1. dopoldne 
v kabinetu zunanjega ministrstva. Na 
vsa obrazložena vprašanja je dobil 
predsednik popolnoma zadovoljiv odgo
vor, posebno glede sprememb invalid
skega zakona iz leta 1929. Gosp. pred
sednik vlade je s posebno pazljivostjo 
poslušal razlaganja našega predsednika 
ter se je z vsem skladal s stavljenimi 
predlogi, dajajoč potrdilne odgovore.

Gospod minister za promet dr. Meh- 
med Spaho je sprejel našega predsed
nika dne 6. avgusta t. 1. dopoldne ob 
11. uri. Pri tej priliki je bil g. minister 
za promet seznanjen z vsemi aktualni
mi vprašanji, za katere se interesirajo 
invalidi. Izmed ostalih vprašanj je bilo 
dotaknjeno tudi vprašanje vozne olaj
šave po železnici za vojne invalide in 
njihove družine, in sicer 12 krat letno, 
o čemur je Središni odbor predložil 
lormelni pismeni predlog. Gospod mi
nister za promet je obljubil, da bo to 
in vse ostale opravičene želje invalidov 
podpiral.

Gospod minister socijalne politike 
in narodnega zdravja Nikola Preka je 
sprejel predsednika tov. Nediča 12. av
gusta ob 5. uri popoldne ter ga zaslišal 
o predloženih predlogih za spremembo 
invalidskega zakona iz leta 1929. Go
spod minister je izjavil, da se nadeja, 
da bodo pričakovanja vojnih invalidov 
v najkrajšem času praktično realizi
rana, ker se po skupščinskem poobla
stilu nahaja cel posel glede tega v ro
kah gospoda ministra socijalne politike 
in narodnega zdravja.

Končno je predsednik posetil še go
spoda Stevana Jankoviča, predsednika 
skupščinske večine, ter ga zaprosil za 
podporo gg. narodnih poslancev o pri
liki reševanja novih sprememb invalid
skega zakona v finančnem odboru. Go
spod Jankovič je obljubil, da bo s svoje 
strani storil vse, da se pomaga invali
dom, ker je sam prepričan o prestro
gih in nepravičnih odredbah invalidske
ga zakona iz leta 1929, ki so brez so
čutja jemale upravičenim invalidom 
njihove pridobljene pravice.

Rezultati teh intervencij se bodo v 
najbližji bodočnosti praktično pokazali.

1 Intervencije se nadaljujejo.

Kakšni naj bodo dlli
k reviziji vprašanja vojnih žrtev

Prva leta po vojni smo imeli ve- 
ijko boljšo zaščito vojnih žrtev kakor 
danes. Namesto zboljšanja smo dosegli 
Poslabšanje. Vsak invalidski zakon je 
bil slabši, sedanji pa je najslabši.

Rešitev invalidskega vprašanja je 
stalno na dnevnem redu. Mnogo se pri
znava, a noče dati. Nikdar ni bilo volje 
vprašanja vojnih žrtev res temeljito 
in pravično rešiti, kakor zahtevajo po
trebe.

Na ta način kot se je do sedaj reše 
valo, moramo imeti samo vtis, da se g; 
hoče čimprej odpraviti. Invalidske 
vprašanje je izredno breme, ki je od' 
več. To se kaže povsod v javnosti 
Ljudje zavračajo invalide, ako je trebe 
kaj žrtvovati, na državo, država pa s« 
jih zopet otresa. Invalidski davek je bi 
odpravljen, neglede na to, ako bode 
druga zadostna sredstva za oskrbo voj
nih žrtev.

Pri vsem tem razpoloženju in volj 
se je reševalo vprašanje vojnih žrtev 
Samo slabšalo se je in reduciralo. Vsa
ko delno zboljšanje na eni strani je šk 
ha račun redukcije na drugi strani. Akc 
Primerjamo budžet pred nekaj leti 50( 
milijonov s sedanjim 90 milijonov z; 
Vojne žrtve, vidimo kakšno je razmerjt 
med prejšnjo in sedanjo zaščito.

Uspeh reševanja invalidskega vpra
šanja je bil ta, da je bil gotov procen 
invalidov enostavno črtan, da so izgu
bili popolnoma vse pravice, ostalim p£ 
je po večini odvzeta podpora, ker j( 
Postavljen tak nestvaren davčni cenzus 
Že samo to, da so poprej tudi nesiro- 
mašni invalidi dobivali polovico inva
lidnine sedaj pa nič, kaže precej veli! 
del izgube. O kaki drugi' obliki zaščit« 
sPloh ni govora, ker se ne izvaja nit 
zakonitih predpisov. Kdo je na primei 
na podlagi invalidskega zakona dobi 
službo, kakšna je današnja prednost pr 
‘rafikah in drugih koncesijah itd.? či
sto upravičen je pojm, ki ga imajo in- 
Validi, ako nimam podpore, potem splol 
nivsem invalid. Če ničesar drugega n« 
Uživa, kako more misliti, da je zaščiter 
d1 da ima sploh pomen reči, da je inva- 
i!/*, Polog vseh teh nedostatkov pa j« 

oba pomisliti, zakaj se invalidskih ak-
in7 vj šost let imamo sedanj

ahdski zakon, pa jih še mnogo, po

nekod večina, nima rešenj o priznanju 
po tem zakonu. Ali ni smešno misliti, 
da se v šestih letih ne more rešiti' neko
liko tisoč aktov. Tako pa morajo vsi 
tisti ostati po večini brez podpore in 
zaščite, in to je tudi značilna slika na
šega invalidskega vprašanja. Na ta na
čin smo sploh brez statistike vojnih 
žrtev, ker še ne vemo koliko bo pri
znanih.

Tudi to postopanje pri rešitvah da 
misliti, da je samo radi štedenja Že itak 
zelo nizke postavke za invalidsko pod
poro ostajajo neizčrpane, najbednejši 
ne morejo dobivati svoje redne invalid
nine, potem pa čakajo na zaostanke, 
ako sploh s težavo dobe svoja rešenja.

Razmerje med priznanimi in nepri
znanimi vojnimi žrtvami gre danes že 
na polovico. Lahko rečemo, polovica 
vojnih žrtev, med njimi zelo težko po
habljenih invalidov in zelo siromašnih 
družin, je popolnoma izven vsakega 
priznanja zaščite.

Načfni, s katerimi jih je invalidski 
zakon odbil, so tako namenoma izbrani, 
da se mora človek čuditi in reči, da je 
bila to sistematična redukcija.

Davčni cenzus se ne jemlje samo po 
današnjem stanju ali razmerah, pač pa 
tudi po razmerah v času vojske.

Kdo more smatrati, da je stvarno in 
pravilno, ako se jemlje v poštev za pri
znanje invalidnine oni davek, ki ga je 
plačeval invalid ali njegova cela zadru
ga (celo očetovo posestvo) takrat, ko je 
bil invalid ranjen? Vsak človek mora 
smatrati, da je merodajno za siromaš
nost stanje, v kakršnem se nahaja in
valid danes, ne pa kar je bilo nekdaj in 
od česar invalid nič nima. Pa tudi to, 
ako se jemlje sedaj v poštev davek 
cele zadruge, ker to vendar ni premo
ženje invalida samega, kljub temu ako 
živi na svojem domu.

Že samo to postopanje pri vpošte- 
vanju siromašnosti je vzelo veliki ve
čini vojnih žrtev podporo. Drugega ka
kor že rečeno itak ne dobivajo nič.

Potem pa poglejmo drugo metodo.
Vsak, kdor je bil kaznovan radi ka

kega večjega pregreška, iz koristoljub
ja, pa še za tako malo kazen, je izgubil 
vse invalidske pravice. To pa velja 
tudi za ves čas po vojni nazaj. Kako

hud udarec je to za vojne žrtve, zlasti 
za težke invalide, ki niti ne dobe več 
protez? Nobeden se pred kaznivim de
janjem ni zavedal, kako hudo bo kaz
novan.

Vzemimo sledeče slučaje:
Invalid, ki ima manj kot 60%, sploh 

nima pravice do ponovnega pregleda, 
če se mu vojna poškodba poslabša. Na 
ta način tudi invalid, ki so mu bili pro
centi črtani na manj kot 30%, sploh ne 
more biti' več invalid, če bi lahko v slu
čaju poslabšanja in ponovnega pregleda 
dobil n. pr. lahko 100%. On je reduci
ran brez nadaljnega.

Zelo očitno je tudi to-le:
Kdor se izseli v inozemstvo in se v 

treh letih ne povrne nazaj, izgubi za 
vselej vse pravice po invalidskem za
konu. Pa tudi' to ni veljalo samo za na
prej, temveč tudi za vse slučaje nazaj 
in so bili mnogi, ki se niso najmanj na
dejali, že ob izidu invalidskega zakona 
ob vse pravice.

Na kakšen način se je moglo brez 
vsakega vzroka izvreči ljudi, ki so mo
rali iti s trebuhom za kruhom. Vzemi
mo še to, da kdor ni vložil do konca 
januarja 1930 nove prijave po tem in
validskem zakonu, je za vedno črtan. 
Na kakšni podlagi, saj je imel vendar 
prej izvršljivo rešenje in je bil za stalno 
priznan. Invalidski zakon je enostavno 
kar črtal brez vsake pritožbe ali prav
ne možnosti vse invalide, ki imajo manj 
kot 30% in vse invalide z notranjimi 
boleznimi. Na kakšni podlagi? Saj so 
bili tudi za stalno priznani z izvršljivi
mi rešenji.

Dalje je invalidski zakon določil 
vsakemu le enkratno možnost ponov
nega sojenja in to samo v polletnem 
roku neglede na to, ako se mu posreči 
do tega časa zbrati nove dokaze ali, 
ne? Nasprotno pa sme oblast zahtevati 
ponovno sojenje kadarkoli hoče, vendar 
pa samo, če je dotičnemu odvzeti pra
vice ne pa tudi, ako mu jih je dati.

Vse to je danes bistvo zaščite voj
nih žrtev. Ako so taki pogoji, potem ni 
čuda, da je zaščita tako slaba in da je 
polovica zaščitenih, polovica pa neza
ščitenih vojnih žrtev v naši državi. Kdo 
more reči, da ni nujno potrebno zbolj
šanje invalidskega zakona in invalid
skega vprašanja? Vsak, ki količkaj čuti, 
kako slabo se ravna z našimi vojnimi 
žrtvami, mora podpirati njihovo upra
vičeno borbo za zboljšanje vprašanja.

Zboljšanje invalidskega zakona pa 
ne sme biti le delno, ne sme biti v cilju 
nadaljnih redukcij in tudi ne enim v 
prid na škodo drugih.

Pri invalidskem zakonu je treba od
praviti vse nesocijalne odredbe, kakor 
jih deloma naštevamo v tem članku, 
ker so napravile vojnim žrtvam na
mesto potrebne zaščite veliko zlo.

Invalidsko vprašanje je treba rešiti 
njegovim potrebam primerno tako, da 
bo dobila vsaka skupina invalidov 
svojo zaščito, v kolikor jo potrebuje. 
Pritegniti je treba javnost, da bo k te
mu pripomogla gmotno in moralno. To 
se je zgodilo povsod v drugih še slabše 
situiranih državah, ker je našlo to vpra
šanje boljše in humanitarnejše razume
vanje.

Važne tekoče zadeve
1. Oblastni odbor je imel v zad

njem časni veliko posla s kinozadeva- 
mi. Rezultat je sporočen s pismeno 
okrožnico.

2. Važna intervencija je napravlje
na radi spremembe pravilnika o voz
nih olajšavah, ker se mora sedaj vse 
invalidske železniške legitimacije na
ročati in podaljševati v Beogradu. Ker 
je to zvezano z večjimi sitnostmi in 
stroški, zahtevamo od Središnjega od
bora, da izposluje popravilo pravilni
ka tako, da se bodo zopet železniške 
legitimacije naročale in podaljševale 
v Ljubljani.

3. Dravska finančna direkcija za
ključi prijave za zaostale invalidnine 
koncem avgusta t. 1. Oblastni odbor je 
opozoril vse dotične, ki imajo dobiti 
zaostanke, da pošljejo pravočasno pri
jave s podpisanimi pobotnicami.

Ako še niso, naj to nemudoma sto
rijo.

4. Še vedno se opaža, da nekateri 
Krajevni odbori ne lepijo markic v 
članske knjižice. Opozarjamo, da se 
mora to brezpogojno vršiti, sicer bo 
Oblastni odbor prisiljen dotičnim od
borom odvzeti pomoč.

5. Sprejemanje v invalidski dom v 
Beogradu se ne bo vršilo pred 1. no
vembrom t. 1. Prošenj še ni treba vla
gati ker bo pogoje sprejel šele kon
gres, potem bodo razpisani.

6. Glede potovanja v Beograd še ni 
navodil. Ko jih Oblastni odbor dobi, 
bo določil program in razposlal okrož
nico. Kolikim bo udeležba mogoča, se 
še tudi ne ve.

Stanovanj v času otvoritve in kon
gresa še ne bo v invalidskem domu, 
ker se prične dom vporabljati šele 1. 
novembra t. L

Nepravičen davčni cenzus
Ni sicer to pravilna beseda ta »ne

pravičen«, a ker že obstoja ta cenzus, 
naj ga imenujem zaenkrat s titulom 
»nepravičen«. Po pravici in resnici bi 
te besede med invalidi in v Invalid
skem zakonu sploh ne smelo biti in 
bi moral prav za prav zapisati:

»Nepotreben, za lase privlečen 
davčni cenzus«.

Kajti ni druge solucije, kakor je 
ta in kakor je pisano v Invalidskem 
zakonu, da

»vsakdo, ki je aktivno sodeloval v 
vojni, ima pravico na invalidsko 
podporo po posebnih odredbah In
validskega zakona«.
Rojstvo, da rabim ta izraz, je po

temtakem popolnoma krivična reč in 
jo treba kratkomalo črtati.

Sedaj, ko je vlada D. Milana Sto- 
jadinoviča dobila pooblastilo § 63 b, 
ki se glasi:

»Pooblašča se Minister socialne 
Politike in narodnega zdravja, da 
sporazumno z Ministrskim svetom 
in s finančnimi odbori Narodnega 
zastopstva, prinese uredbo z zakon
sko močjo o spremembah in ponol- 
nitvali Invalidskega zakona od 4. 
julija 1929.,

pač moram povedati glasno in javno, 
da je ena izmed najvažnejših in naj
potrebnejših zahtev, zahteva, ki je iz
ven vsake diskuzije, to je zahteva, da 
se ukine nepravičen davčni cenzus.

Koliko invalidske podpore naj pre
jema »bogati« invalid, in koliko »siro
mašen«, to se mora odrediti z zakon
skimi odredbami, a ne z davčnim cen
zusom. Po davčnem cenzusu so 1—■L- 
komalo postavljeni v vrste • »bosratih« 
številni invalidi, ki v resnici njirn to 
niti za suhi košček kruha. Zato se t 
praksa mora odstraniti. Med vrstami 
vojnih invalidov ni niti 10 odstntknv
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teh »bogatih«, večina so to revni ljud
je iz mesta in vasi, ki so morali vojno 
preživeti takorekoč na svojih ramenih. 
Ali je mar to v interesu naše države, 
da svoje najbolj zaslužne državljane, 
ki so žrtvovali svoje zdravje, svoje 
ude, svoja najboljša leta, na ta način 
žali, da jim pod raznimi izgovori z 
nepravilnim tolmačenjem Invalidske
ga zakona odreka avreol mučeništva 
in priznanja, odrekajoč jim, da niso 
vojni invalidi? Ne povdarjam besede 
»vojni invalidi« radi nekakšne senti
mentalnosti ali iz nekakšne baharije, 
dasi je vsak vojni invalid, vkljub po
habljenosti, ponosen, da je vojni inva
lid, temveč zato, da bodoča generacija 
vidi, da so vojni invalidi, bili in bo
do tudi bodoči tista jeklena ograja, ki 
čuva domovino pred sovražniki.

Davčni cenzus ni in ne sme biti 
merilo, kdo lahko prejema invalidsko 
podporo in kdo ne. Davčni cenzus v 
svoji sedanji formaciji in interpreta
ciji odreka ogromni večini vojnih in
validov pravico na prejemanje inva
lidske podpore in tako povzroča veli
ko škodo in krivico. Nepravičen je pri 
odmeri višine kakor tudi pri obdav
čenju vojnih žrtev. Ko mi vemo, ko
liko po današnjih pičlih cenah za žito, 
lahko da en hektar najboljše zemlje 
žita, tedaj je storjen ogromen greh 
▼ojni žrtvi, ki sama tega hektara niti 
obdelavati ne more, da se ji naprti na 
ta hektar davek za 130 Din neposred
nega davka. Kajti iz dohodkov tega 
hektara se pač ne more vzdrževati ne 
on, ne žena in otroci. In vendar izgub-

Svetovna vojna je pretresla teme
lje družabnega reda in povzročila 
mnogo novih političnih, gospodarskih 
in socijalnih vprašanj. Med slednjimi 
je eno najvažnejših invalidsko vpra
šanje.

Gigantski boj zavezniških in osred- 
njik držav, se je zaključil z ogromnim 
številom vojnih žrtev, ki jih štejemo 
na milijone. S tako visokim številom 
vojskujoče države sploh niso računale.

Invalid se je pojavil v povojni 
družbi kot nov socijalni in ekonom
ski problem, ki je prisilil državnike, 
socijologe in ostalo kulturno človeštvo 
k resnemu razmišljanju, o tem, kako 
naj se nadomesti škoda, ki jo je inva
lid pretrpel brez lastne krivde pri iz
vrševanju svoje dolžnosti do države. 
To pomeni: vzpostaviti invalida za de
lo, da postane zopet koristen član člo
veške družbe. Naravno je torej, da so 
že skoraj vse države rešile invalidski 
problem kot eno najvažnejših socijal
nih in državnih vprašanj.

Pri nas to vprašanje še vedno ni 
rešeno.

Invalidska duša je svojevrsten psi
hičen problem. Invalid ve, da je kot 
žrtev dolžnosti pohabljen, da je za
pustil bolnico brez oči ali brez udov 
in se vrnil med zdravo družbo. Težko 
mu je, ko vidi in občuti veliko razliko 
mect niim in ostalo večino človeške 
družbe. Življenje mu je mučna pri
kazen.

Z vidika invalidske duše in socijal
ne pravičnosti, zahteva oskrba vojnih 
žrtev dvojno smer: moralno, ki naj 
stremi za tem, da vzbuja invalidu ve
ro v življenje in boljšo bodočnost in 
materijalno, ki naj zasleduje cilj, da 
ustvari vojni žrtvi možnost za delo in 
zaslužek po njegovi telesni sposobno
sti. Tako je nastal problem vojnih 
žrtev, ki se iz psihološkega stališča 
ne da in ne sme presojati ter obrav
navati zgolj po pomankljivih predpi
sih mrzlih zakonov in po normah real
nega gospodarskega življenja.

Tega bi se morali zavedati v prvi 
vrsti vsi činitelji, katerih dolžnost je 
bila in je, rešiti invalidsko vprašanje. 
Celokupna javnost in vsak posamez
nik je dolžan sodelovati pri reševa
nju tega vprašanja. Kdor pa hoče pri 
tem soditi ali obsojati, ta se mora vži
veti v vlogo invalida, mora poznati 
njegovo življenje in razumeti njegovo 
duševno razpoloženje in ne more in ne 
sme soditi po trenotnem stanju. Vpo- 
števati mora vse dobrote in žrtve in
valida iz daljše in krajše preteklosti.

Široki javnosti je vse premalo zna
no tržko trpljenje vojnih žrtev, kate
rim država zaradi neugodnega finanč
nega stanja ne more dajati invalidnin,

Ija tak invalid invalidsko podporo, ti
sto podporo, ki ga je komaj nekoliko 
obdržala pri življenju, da bi na stare 
dni z beraško palico ne prosil milošči
ne. In ali je to zaslužil?

Zakaj torej ustvarjati na umeten 
način za »bogataše« tiste siromake, ki 
se z vsemi močmi trudijo, da s svojim 
delom zaslužijo košček kruha za sebe 
in svoje in da bi ne bili v nadlego 
svojim sodržavljanom? Zakaj takemu 
ubogemu vragu obdavčiti betvico zem
lje in še to tako visoko, da radi tega 
izgubi invalidsko podporo, ki je tudi 
komaj 100 do 150 Din velika?

Značilno je za tiste, ki so leta 1929 
na tak način Invalidski zakon preme- 
njavali in »izboljševali« in za tiste, ki 
so pozneje po tem zakonu še brskali 
in se te krivice molče izognili.

Mesto tega popolnoma nepravične
ga davčnega cenzusa bi trebalo upelja- 
ti klasifikacijo pridobitne nesposobno
sti vojnih invalidov in po zakonu raz
porediti vse vojne žrtve po njihovem 
premoženjskem položaju. In potem ta
ko odrediti vsem tem razredom ali vr
stam invalidsko podporo. Prej pa, se
veda, davčni cenzus, popolnoma od
straniti kot nekaj zelo nepopularnega 
in krivičnega. Davčni cenzus je iz na
ših junakov naredil siromake.

Zato sedaj, ko se bo vršila izpre- 
memba in dopolnitev Invalidskega za
kona iz 1. 1929, na kratko, zboljšanje 
tega zakona, se mora odpraviti, ta ne
opravičen davčni cenzus, ali bolje, 
davčnega cenzusa več sploh ne sme 
biti.

ki bi zadostovale za najpotrebnejše 
preživljanje. Samo z invalidninami ni 
mogoče rešiti invalidskega vprašanja, 
ker so potrebe prevelike. Treba je bi
lo usmeriti izvrševanje tega vpraša
nja na razna druga gospodarska in 
socijalna pota. To storiti ni bila dolž
na samo država ali državna oblast, 
temveč ves narod, ker isti je država!

Iz omenjenih razlogov je invalid
ska organizacija od svojega postanka 
vedno stremela za tem, da se njeni čla
ni pridobitno usposobijo in po možno
sti gospodarsko osamosvojijo, ter si je

Nadejati se je, da bodo spremembe 
invalidskega zakona sprejete še tekom 
septembra t. 1. pred invalidskim kon
gresom.

Ker je zakon o proračunskih dva
najstinah prinesel pooblastilo ministru 
socijalne politike in narodnega zdrav
ja, da sme izdati spremembe z ured
bo, ki ima zakonito moč, bo proces 
lahko kratek. Sprememb ne bo tre
ba pretresati v skupščini pač pa jih 
lahko napravi samo ministrstvo soci
jalne politike in narodnega zdravja.

Vprašanje je, v kaki obliki bodo to
rej spremembe sprejete? Gotovo je 
poleg pooblastila določena podlaga, na 
kateri se smejo; izvršiti.

Pripravljeni so bili načrti, ker sta 
delovali na teh spremembah že dve 
komisiji pod prejšnjimi vladami, pa 
tudi sedaj smo zvedeli, da je na tem 
delovala posebna komisija. Sicer je 
udruženje invalidov imelo dva zastop
nika v komisijah, vendar pa kakor 
nam je znano sta imela zelo težko sta
lišče glede naših zahtev.

Današnje poročilo predsednika 
Središnjega odbora o posetih pri me
rodajnih činiteljih nam kaže neko ve
selejše dejstvo, da so glede različnih 
vprašanj pritrjevali željam udruženja. 
Vsekako če bodo spremembe le delne 
in ne bodo upoštevale vseh neobhodno 
potrebnih točk, bo vprašanje zopet le 
polovičarsko rešeno in ne bo moglo biti 
zadovoljivo. Za to je potrebno, da ko
misija ako še deluje na načrtu, obde
la vse glavne točke, ki niso zadovolji
ve in ki so odvzele že pridobljene pra
vice vojnim žrtvam.

Predvsem naj gleda na ono zaščito, 
ki se lahko nudi brez vsakih finančnih 
potreb, na katero! smo že večkrat opo
zorili in jo razložili, to je za različna 
prvenstva, zaposlovanje, koncesije tra
fike, vozne ugodnosti itd.

Popravi naj davčni senzus in kazni, 
da možnost pregledov, pritožb in ob
nov in spremeni reševanje. Popravi

za dosego tega cilja prizadevala po
iskati potrebne finančne vire. Sporaz
umno z oblastjo je vodstvo invalidske 
organizacije doseglo na podlagi določb 
po uredbi o začasni pomoči vojnim 
žrtvam z dne 14. februarja 1920, da se 
je vsaka kinokoncesija ali nje podalj
šanje dovolila in podelila le po pri
stanku invalidske organizacije in sicer 
proti primerni in za koncesijonarje 
znosljivi odškodnini v prid vojnim 
žrtvam.

Delovanje invalidske organizacije 
v smeri za gospodarsko okrepitev voj
nih žrtev je zadelo v zadnjih letih na 
težke ovire. Ljudje, ki so predstavljali 
in ki hočejo predstavljati javnost, od
rekajo vojnim žrtvam stare pravice 
pri podeljevanju kinokoncesij in jih 
skušajo z vsemi sredstvi razveljaviti iz 
strahu, da jim bodo te skromne daja
tve izpraznile njihove mošnje. Pri tem 
zasledujejo nasprotniki invalidskih 
pravic osebne koristi ali pa koristi nji
hove ožje družbe, brez ozira na dolž
nosti in naloge obče koristi v prid voj
nim žrtvam in v prid države. Medtem 
ko v zapadni Evropi smatra kulturna 
družba za svojo dolžnost pomagati žr
tvam svetovne vojne, je pri nas da
leč zaostala in pozabila vojne straho
te in posledice. Surova realnost je v 
gotovih delih naše javnosti uničila 
vsak plemeniti čut do vojnih žrtev.

Ne bomo več trpeli, da bi služile 
gotove kinokoncesije v bodoče posa
meznikom, dobro situiranim tajnim 
družbam ali strankarjem za »kulturne« 
ali »prosvetne« namene na račun okr
njenih invalidskih pravic!

Vojni invalidi — bojevniki bodo 
znali braniti svoje stare pravice. Ne 
boje se boja, ki jim je vsiljen.

Pri tem vojni invalidi verujejo, 
da ne bodo osamljeni in bodo dobili 
do\olj poštenih in odločnih soborcev 
in iskrenih prijateljev iz vrst našega 
naroda proti onim, ki so največji škod
ljivci naroda in države. Ne bodo več 
poslušali lepih in mamljivih besed o 
socijalnem čustvovanju, ne bodo se več 
pustili varati s praznimi frazami in 
obljubami.

To je zaenkrat samo svarilo onim, 
ki se jih tiče. Tem slede dejanja, ne 
zaradi senzacije, za socijalno pravič
nost, ki je — temelj države.

naj redukcijo pravih upravičenih voj
nih žrtev, pa ho invalidsko vprašanje 
resnično zboljšano.

Upamo, ker so pokazali merodajni 
činitelji dobro voljo vprašanje vojnih 
žrtev po nujnem potu rešiti, ker pri
znavajo, da se je zgodila mnogim ve
lika krivica, da bodo to vprašanje 
vzeli z večjim socijalnim čutom v pre
tres in ga zadostno popravili.

Večkrat smo že razložili vse glavne 
hibe tega vprašanja po izidu invalid
skega zakona iz leta 1929, katere si
stematično, nestvarno brez vsake pod
lage jemljejo že pridobljene pravice 
vojnim žrtvam, ki so jih že več let 
uživale. Ako je bila dotična zaščita 
poprej finančno mogoča, zakaj bi ne 
bila sedaj, ko je veliko manj vojnih 
žrtev.

Vojne žrtve smo se borile za zbolj
šanje ne pa za poslabšanje svojih pra
vic. Teh svojih pravic ne vidimo samo 
v dajatvi podpore, ker v tem oziru ve
mo, da ne bo nikdar vprašanje za
dostno rešeno, pač pa v dobri pravič
ni pravni, prvenstveni življenjski za
ščiti.

Pridobitni položaj zamore najbolj 
rešiti vprašanje vojnih žrtev, da jim 
ne bo treba biti odvisne samo od pod
pore, ko se jih v zdravstvenem, soci
jalnem, ekonomskem, življenjskem 
oziru ne da nobenne možnosti, da bi 
se vpostavile ali osamosvojile.

Invalidski zakon mora imeti tudi 
več pažnje na onemogle hiralce. Sedaj 
imamo nov invalidski dom, zato je 
treba, da bolj dejansko presoja one
moglost in je ne loči samo na na j višje 
procente invalidnosti. Vpoštevati je 
treba, da se oddaljujemo od vojske 
in da postajajo invalidi vedno starejši 
in slabši.

Pred končno odločitvijo o spre
membah invalidskega zakona apelira
mo še enkrat na vse činitelje, da stro
go uvidevno pretehtajo vsa vprašanja, 
da brezpogojno vse nestvarne nelogič

ne in namembne odredbe odpravijo in 
rešijo vprašanje vojnih žrtev v pogle
du zaščite in pomoči tako, da bodo 
vse upravičene vojne žrtve dobile svoj 
potrebni del pravic.

Dopust za kongres
Predsednik Kraljevske vlade je 

vsem ministrstvom dostavil akt Ad br. 
2268 od 17. avgusta t. 1. sledeče vse
bine:

»Središnji odbor udruženja vojnih 
invalidov kraljevine Jugoslavije ima 
to leto v Beogradu svoj XI. kongres, 
ob kateri priliki se bo tudi blagoslovil 
dom vojnih invalidov Kralja Aleksan
dra I. in izvršilo svečano odkritje spo
menika Blagopokojnega Viteškega 
kralja Aleksandra I. Ujedinitelja. Sre
dišnji odbor prosi, da vsem državnim 
uslužbencem delegatom, kateri se bodo 
udeležili kongresa in svečanosti, odo
bri dopust od 19. do 29. septembra t. L, 
ne da bi se jim uračunal v redni letni 
odmor.

O priliki referiranja je izvolil go
spod predsednik ministrskega sveta 
odrediti, da se obveste vsa ministrstva, 
da lahko odobre vsem državnim usluž
bencem - delegatom na ta kongres do
pust od 19.—29. septembra t. 1. v ne- 
jah potrebe službe po odredbah gg. re
sornih ministrov.«

Tovariši delegati!
Na podlagi gorenjega obvestila pro

site pri svojih šefih ustmeno ali pisme
no za potrebni dopust.

Kongres in otvoritev 
doma

Prihodnji mesec se vrši letošnji 
redni kongres našega udruženja v 
Beogradu, združen z internacijonalnim 
kongresom Zveze vojnih invalidov in 
bivših borcev »Ciamac« iz Ženeve in 
otvoritvijo našega novega invalidske
ga doma Viteškega kralja Aleksan
dra I. Program vseh teh prireditev je 
sledeč:

Pri internacionalnem kongresu 
»Ciamaca« naše udruženje izven Beo
grada ne bo zastopano, ker zastopa 
istega za našo državo predsednik tov. 
Nedič poleg še nekaterih delegatov.

Vendar pa objavljamo tudi pro
gram kongresa »Ciamaca«, ki bo ne
kaka otvoritev naših Septembers k ih 
prireditev.

Dne 18. septembra t. 1. ob 9. bodo 
šli internacijonalni kongresisti na 
Avalo, potem na Oplenac, vrnejo pa se 
v Beograd zvečer ob 23. uri.

Dne 19. septembra t. 1. ob 9. pose
lijo spomenik branilcem Beograda, 
nato pa bolgarsko, italijansko, avstrij
sko, francosko in nemško vojaško po
kopališče. Popoldne od 16.—18. ure po
selijo predsednika min. sveta, ministra 
zunanjih zadev, vojske in mornarice, 
socijalne politike in narodnega zdrav
ja in predsednika beograjske občine.

Dne 20. septembra t. 1. ob 9. otvori
tev kongresa v invalidskem domu, od
15. —19. plenarna seja, zvečer banket.

Dne 21. septembra t. 1. od 9. do
12. plenarna seja, od 15. do 19. zopet 
plenarna seja, ob 19. koncert v kino
dvorani inval. doma.

Dne 21. septembra zvečer pridejo 
delegati in udeleženci k otvoritvi inva
lidskega doma v Beograd. Drugo ju
tro v nedeljo 22. septembra t. 1. bo 
zadnji dan kongresa »Ciamaca«, med 
tem pa otvoritev novega invalidskega 
doma.

Ob 9. zjutraj bo plenarna seja, ob 
10. pa otvoritev in posvetitev invalid
skega doma, ob 11. odkritje spomenika 
Blagopokojnemu Viteškemu kralju v 
avli invalidskega doma. Popoldne ob
16. bo svečani kongres Ciamaca, zve
čer ob 20. pa banket za srečno pot za
stopnikov Zveze borcev.

Naslednji dan, dne 23. septembra 
t. 1. bo plenarna seja Središnjega od
bora Udruženja vojnih invalidov kra
ljevine Jugoslavije in sicer ob 9. uri 
dopoldne v prostorih predsedništva in
validskega doma.

Dne 24. septembra t. 1. pa se vrši 
XI. kongres vojnih invalidov kraljevi
ne Jugoslavije v kinodvorani invalid
skega doma Viteškega kralja Aleksan
dra I. s sledečim dnevnim redom:

1. Svečana otvoritev.
2. Poročilo Upravnega odbora.
3. Poročilo Nadzornega odbora.

Javnosti in onim, ki se lih tiče

Pred spremembami
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4. Poročilo o stanju blagajne.
5. Razrešitev stare uprave Sred. 

odbora
6. Budžet Središnjega odbora za 

čas trajanja novega mandata.
7. Sprememba pravil.
8. Volitev novega Središnjega od

bora.

Kako nesocijalno se postopa z in
validi, lahko navedemo mnogo sluča
jev, vendar pa naj bo eden za vzgled 
vsem drugim sličnim. Invalidski za
kon iz leta 1929 določa, da izgube vse 
pravice dotični, med drugim tudi za 
najmanjšo kazen iz koristoljubja. To 
je jako trda določba, ki strašno udarja 
vojne žrtve.

Vzemimo slučaj:
Invalid brez premoženja, brez vseh 

sredstev in brez službe gre prosjačit. 
Beda ga prisili, ali pa recimo, da ima 
tudi malo nagnenja k temu.

Oko postave ga zasači in ga tira 
pred sodišče. Tam je dotični invalid 
obsojen recimo na malenkostno kazen 
24 ur zapora. Invalid jih ponižno od
sedi, toda zanj pride šele strašna posle
dica in kazen.

Beračenje je koristoljubje in ker 
je bil radi tega kaznovan, mu je in
validsko sodišče vzelo vso zaščito. Pri 
tem se ne gleda nič ali je dotični 100 
ali pa samo 30 odstotni invalid.

Sedaj pa pomislimo, kaj pomeni 
vzeti vso zaščito. Dotični je zgubil vso 
invalidnino (po par sto Din) poleg te
ga pa tudi pravico do brezplačnega 
zdravljenja in ortopediranja. Dotični 
invalid ne dobi popravljene ali nove

Že eno leto se pripravlja, da bi se j 
vse bojevniške organizacije v Jugosla- | 
viji združile v enotno zvezo borcev; 
zadnji čas pa smo slišali iz poročil 
dnevnega časopisja, da je to vprašanje 
stopilo v odločilen stadij.

Mnogo se prizadeva za to naše udru
ženje, ki vrši sestanke in priprave skup
no z Udruženjem rezervnih oficirjev in 
Zvezo dobrovoljcev. Po »Ratnem inva- 
hdu« posnemamo, da so bile na mero
dajnih straneh zapreke proti odobritvi 
te zveze. Sedaj pa hoče pripravljalni 
odbor v Beogradu ponovno predložiti 
pravila v odobritev ter upa, da bo se
danja vlada, ki je pokazala dobro voljo, 
spoštovati politično svobodo svojih dr
žavljanov, kakor tudi zakon o zborova
njih in društvih, voljna tudi realizirati 
splošne želje vseh borcev v državi.

Udruženje vojnih invalidov, Udru
ženje rezervnih oficirjev in Zveza do
brovoljcev hočejo osnovati Zvezo bor
cev Jugoslavije, vsaka teh organizacij 
Pa obdržati svojo individualnost.

K temu namenu pravi Središni od
bor.

Mi' nič več ne zahtevamo. Nočemo 
ne vlade, ne parlamenta in nobene vo
dilne politične vloge, temveč samo pa-

Invalidski dom v Beogradu, ena naj- 
lepših in najmonumentalnejših stavb, je 
Pod streho. V nedeljo 22. septembra 
t. 1. bo njegova svečana blagoslovitev. 
Ta zgradba predstavlja mogočen kolos 
s petimi nadstropji v Balkanski ulici, 
na Vilsonovem trgu in na Nemanjini 
ulici ter je v pročelju 159 m dolg. Pa
lača ima devet lokalov v parterju, kil 
se bodo oddajali, ima moderno kinema
tografsko dvorano s 400 sedeži in vesti- 
bulom, 11 modernih stanovanj in 8 z 
'Vsemi pritiklinami in materijalom z Ne- 
bianjine ulice in s 3 z Vilsonovega trga. 
Poleg tega ima 2 večja in 3 manjša sta
novanja za upravitelja in za osebje In
validskega doma, 9 velikih trgovskih 
Prostorov v 3 nadstropja z Vilsonovega 
[rga, 7 sob za pisarne Središnega od- 
oora Udruženja vojnih invalidov, veliko 
dvorano za plenarne seje, sobe za pre
nočišče otrok in invalidov, ki so v 
azilu in v oskrbi, biblioteko, čitalnice, 
^ardero}3e> U£ne sobe; kuhinje in skla
dišča. Palača ima tudi velik prostor 
Za moderno tiskarno. Ima tudi več sob 
Za služinčad, za telovadbo. V domu je 
udi ogromna terasa in tuši, ki se upo- 
nbljajo pri telovadbi. Takorekoč je ta

9. Vprašanja in predlogi.
Vsak oblastni odbor ima po 2 dele

gata za kongres in po 1. za širši sre
dišnji odbor (OO Ljubljana ima 4 za 
kongres in 2 za plenum). Delegati mo
rajo biti najkasneje 21. septembra 1.1. 
zvečer v Beogradu.

proteze, on je enostavno popolnoma 
uničen.

Vsak, ki količkaj čuti, kaj se pravi 
telesno trpeti in poleg tega tudi du
ševno, si lahko predstavlja položaj ta
kega izobčenca.

Vse to pa radi malenkostnih 24 ur 
kazni. Vzemimo še, da je bila dotična 
kazen že pred več leti.

Kazenski zakon daje možnost, če se 
je dotični naprej dobro vedel, da se 
mu kazen izbriše in da so izbrisane 
tudi vse posledice, ki bi jih moral 
eventualno trpeti.

Kljub temu, ako je naš izobčeni in
valid prinesel listino, da mu je kazen 
in vse njene posledice popolnoma na 
podlagi zakona izbrisana, se invalidsko 
rešen je prav nič ne spremeni.

Invalid mora nositi strašne posledi
ce naprej.

Ali ne tira to v obup? Kdo more 
pri tem smatrati invalidsko vprašanje 
za rešeno in popolno.

Ko čujemo o spremembah invalid
skega zakona in o tozadevnih načrtih, 
ki se nam ne pokažejo, -nismo še sliša
li, da bi se o tej točki kaj obravnava
lo. Ako ni nič predvidenega, naj bo 
to naš veto. S takimi nesocijalnimi 
odredbami proč.

triotsko. Mi hočemo voditi edinstvene 
akcije s pomočjo zveze v korist svo
jega članstva. Seveda bi želeli, da bi 
se uradništvo rekrutiralo prvenstveno 
iz naših vrst, ker je to naša pravica in 
prvovrstni interes države, ker so bivši 
borci preizkušeni patrioti, ki gledajo 
tudi v poverjeni jim službi na državni 
interes.

Glavni cilji Zveze borcev so: reši
tev invalidskega vprašanja, rešitev do
broveljskega vprašanja in rešitev bo
jevniškega vprašanja potom bojevniških 
kart, ki dajejo vsakemu bivšemu bo
jevniku prednost pri vsakem delu in 
pri vsakem poslu. Zakaj bojevniki ne 
bi imeli toliko pravic, da odločajo samo
stojno o svoji usodi v državi, kateri so 
oni prinesli svobodo. Kdor se bojil moči 
združenih borcev, mislimo, da nima či
ste vesti. Namen zveze je tudi, da pred- 

! stavlja bivše borce uedinjene pred ino
zemstvom. Pripadala bi »Fildacu« in 
»Ciamacu«, dvema velikima svetovni
ma organizacijama, in bi bilo enotno 
zastopstvo cenejše in praktičnejše.

Ustanovljenih je že več pododborov 
v državi, ki jih bo treba sedaj odobriti, 
razširiti in oživeti.

I. UediniteUa
zgradba svet za se. V nadstropja gre
do dvigala, so garaže, betonsko dvori
šče, narejeno je vse to v amerikanskem 
stilu in z amerikansko brzino in če vse 
to človek gleda, se mora diviti lepoti 
izdelave in luksurioznosti stavbe. Inva
lidski dom je častna, ponosna reprezen
tanca najbolj prizadetih od svetovne 
vojne, največjih junakov za ustvarja
nje naše lepe domovine Jugoslavije. 
Stroški za vse to so znašali okrog 20 
milijonov dinarjev. Ves ta denpr, razen 
150.000 dinarjev, ki jih je dal Središni 
odbor Udruženja vojnih invalidov, je 
nabran v fondu za zidanje Invalidskega 
doma. Za pohištvo je dal državni od
bor 300.000 Din, Ministrstvo socijalne 
politike in narodnega zdravja pa 300.000 
Din.

Zidati se je začel Invalidski dom 
10. maja 1934. 17 mesecev se je delalo, 
ne računši praznike, nedelj in deževnih 
dni in 22. septembra 1935 bo blagoslov
ljen in 1. oktobra 1935 bo že vršil svo
je funkcije. Za Invalidski dom je daro
val velike svote blagopokojni kralj Ale
ksander L, Njegovo Veličanstvo kralj 
Peter II., Njeg. visok, princ Jurij in ve
liki del iz fonda kneza Mihaila, ki ga je

zapustil s testamentom, da se sme de
nar porabiti za zidavo doma bodočim 
invalidom. Ker je bilo tako testamen- 
tirano, se je moral denar porabiti za 
to in se tudi drugače ni smelo posto
pati, niti se ni hotelo. Središni odbor se 
je odločno zavzemal za to, da se čim- 
preje postavi tak Invalidski dom ter 
deloval na to po svojih forumih, na ple
numih in kongresih. In mislimo, da se 
ni moglo nič kaj boljšega, pametnejše
ga in koristnega narediti, kakor repre
zentativen, impozanten Invalidski dom.

Središni odbor je postavil, da se od
dolži svojim dobrotnikom, na pravem 
mestu velik spomenik hvaležnosti bla
gopokojnomu kralju Aleksandru I., ki 
stoji v preddvorju v sami avli Invalid
skega doma. Slika »Kralj opazuje«, ki 
kaže, kako kralj na solunski fronti opa
zuje sovražnika, je nameščena nasproti 
spomeniku. Višina spomenika je 2.20 m. 
Spomenik je vlit iz brona in predstavlja 
blagopokojnoga kralja z daljnogledom 
v roki in v polni bojni uniformi, kako z 
napeto pazljivostjo opazuje potek veli
ke borbe na Solunski fronti. Spomenik 
je delal kapetan-invalid umetnik Džura 
Oraovac. Vlit je v Beogradu.

V veliki dvorani za plenarne seje je 
slika Njegovega Veličanstva kralja 
Petra II., velika 2 metra v oljnati barvi, 
ki jo je dal delati Središni odbor. Kralj 
je slikan v atlasih bluzi z redom Cara 
Lazarja in Karadžordževe zvezde. To 
delo je izvršil slikar-umetnik Veljko 
Stanojevič, katerega delo je nagrajeno 
na konkurzu udruženja »Cvjete Zuzo- 
rič«. Istemu umetniku je poverjena ve
lika slika bivšega ministra za socijalno 
politiko Ivana Puclja, ki ima kot bivši 
minister socijalne politike največ za
slug, da se je realizirala zamisel zida
nja Invalidskega doma. Tudi ta slika 
bo v dvorani za plenarne seje.

Središni odbor je dal delati tudi 
80 cm veliko plaketo v broncu, ki jo 
dela znani umetnik Džoka Jovanovič in 
ki bo postavljena na zidu nad gledali
škim odrom v veliki kinematografski 
dvorani Invalidskega doma. Plaketa bo 
predstavljala kneza Mihaila.

Središni odbor je sklenil, da se v 
sobah z dvema posteljama sprejema 
aktivne in rezervne oficirje na preno
čišče in prehrano, a v ostalih sobah in-

S 1. septembrom t. 1. se oddajo služ
be: nadzornika doma prehodnih inva
lidov s plačo 1000 Din, stanovanjem, 
hrano, lučjo in kurjavo; pomočnika 
blagajnika s plačo 1500 Din, 2 moških 
sobarjev s plačama po 50 Din, hrano, 
stanovanjem, lučjo in kurjavo, glav
nega domačina s plačo 1500 Din; skla
diščnika s plačo 800 Din, hrano, stano
vanjem, razsvetljavo, kurjavo; kuha
rice s plačo 1200 Din, stanovanjem 
hrano, razsvetljavo, kurjavo; 2 služ-: 
kinj s plačo po 500 Din in hrano; 2 te
kačev s plačama po 400 Din, stanova
njem, hrano, razsvetljavo, kurjavo; 2 
liftbojev s plačama po 300 Din hrano, 
stanovanjem, razsvetljavo, 1 parom 
letne in 1 parom zimske obleke.

S 1. oktobrom t. 1. pa je oddati 
službe: profesorja-vzgojitelja ali uči
telja s plačo po dogovoru, stanova
njem, hrano, razsvetljavo, kurjavo; 
vzgojiteljice s plačo 1200 Din; glavne
ga blagajnika s plačo 3500 Din; soba-

Dne 17. maja 1935 pod St. Br. 29.000 
sta izdala ministra za socialno politiko 
in narodno zdravje ter minister za fi
nance pravilnik, kako je postopati pri 
likvidaciji oziroma nakazovanju inva
lidnin.

Predpisani so posebni kontrolniki.
Po čl. 3 tega pravilnika daje poobla

stilo za izplačevanje vsake invalidnine 
samo ministrstvo socialne politike in 
narodnega zdravja.

Rešenja višjega invalidskega sodi
šča se poleg finančnim direkcijam po
šiljajo tudi ministrstvu socialne politike 
in narodnega zdravja.

Finančna direkcija ne sme poprej 
nakazati nobene invalidnine, dokler ji 
ne naroči to ministrstvo. Do sedaj je fi
nančna direkcija, ko je prejela izvršlji
vo rešenje višjega invalidskega sodišča

valide in to vse brezplačno, ko se mude 
po poslih v Beogradu. Središni odbor 
je posebno želel, da se ne sme od in
validov nič zahtevati, da bodo čutili, 
da so prišli v svoj dom, v katerem 
bodo kakor doma in se čutili med svo
jimi. Imajo tudi svojo čitalnico, kjer bo
do lahko čitali časopise in pisali pisma. 
Veliko čakalnico, v kateri se bodo la
hko sestajali s svojimi sorodniki in pri
jatelji. Vsak bo imel na razpolago ko
palnice, zdravnika, brivca in to vse 
brezplačno. In baš zato, ker je vse 
brezplačno in ker vse to mnogo stane, 
je bivanje določeno na tri dni. Kajti go
tovo je, da vsak, ki bo prišel po poslu 
v Beograd, lahko ta svoj posel izvrši 
v treh dneh. Ce je pa kak izjemen, nu
jen slučaj, pa se odredi po posebnem 
dovoljenju še nadaljnih 3 dni.

Invalidi se bodo sprejemali v dom 
od 1. oktobra 1935. Invalidski otroci 
pa od 1. novembra 1935, ker še za nje 
ni vse urejeno. Stanovanja se bodo pa 
oddajala ponudnikom. Invalidi pri teh 
oddajah in stanovanjih ne bodo imeli 
nikakšnih prednosti, ker se miorajo do
hodki iskati za vzdrževanje doma, za 
vzdrževanje invalidskih otrok in bednih 
invalidov. Osebje se bo nastavljalo iz
ključno iz vrst invalidov pa razpisu in 
kvalifikaciji. Izbiralo se bo zelo strogo, 
ker v Invalidskem domu mora biti red 
in gospodarstvo in vse naravnost vzor
no.

Na Invalidskem domu na obeh stra
neh je veliki napis v latinici in cirilici: 
Dom Ratnih Invalida Viteškog Kralja 
Aleksandra Prvog Ujedinitelja.

Ob slavnosti otvoritve in blagoslov
ljena Invalidskega doma se bo vršil od 
18. do 22. septembra 1935 X. redni kon
gres mednarodne organizacije Zveze 
vojnih invalidov in bivših bojevnikov 
v Beogradu, takozvani SIAMAK.

Nato se bo vršil XI. državni kongres 
vojnih invalidov kraljevine Jugoslavije 
in sicer dne 24. septembra 1935, ple
narna seja Središnega odbora pa en 
dan preje, to je 23. septembra 1935.

Tako bo ta veliki čin Udruženja 
vojnih invalidov, otvoritev Invalidske
ga doma, odlične reprezentance vojnih 
invalidov, svečano in slavnostno od- 
praznovan z dvema odličnima kongre
soma.

rice s plačo 500 Din, stanovanjem, hra
no, razsvetljavo, kurjavo; honorarnega 
zdravnika s plačo 1500 Din in pravico 
privatne ordinacije; bolničarja-stro- 
kovnjaka s plačo 600 Din, stanova
njem, hrano, razsvetljavo, kurjavo; 
kurjača s plačo 800 Din, stanovanjem, 
hrano, razsvetljavo, kurjavo; desinfek- 
torja-kopališčnega paznika s plačo 800 
Din, stanovanjem, hrano, razsvetljavo, 
kurjavo; mašinista s plačo 1200 Din, 
stanovanjem hrano, razsvetljavo, kur
javo in njegovega pomočnika s plačo 
600 Din, stanovanjem hrano, kurjavo, 
razsvetljavo.

Vse osobje mora biti iz vrst zašči
tenih z invalidskim zakonom, izvzemši 
strokovno, ki je lahko tudi iz vrst biv
ših borcev.

Za prve je vlagati prošnje do 20. 
avgusta t. L, za druge pa do 20. sep
tembra t. 1. na Središnji odbor Udru
ženja Ratnih Invalida v Beogradu.

lahko sama brez kakega predhodnega 
ministrskega odobrenja pričela nakazo
vati invalidnino.

Finančne direkcije vodijo svoje kon
trolnike, v katere zabeležijo vse podat
ke, ministrstvo socialne politike in na
rodnega zdravja pa vodi glavni kon
trolnik, razdeljen po finančnih direkci
jah, v katerem so tudi navedeni vsi po
datki po obrazcih, ki jih je nov pravil
nik predpisal za vsak kontrolnik pose
bej. V kontrolniku finančne direkcije 
mora biti označeno rešenje, s katerim 
je ministrstvo dovolilo izplačevati in
validnino ter številka glavnega mini
strskega kontrolnika. Poleg teh kon
trolnikov se vodijo še kartoteke po 
abecednem redu.

Šele ko finančna direkcija prejme 
rešenje ministrstva socialne politike in

En slučaj izmed mnogih

Zveza borcev Jugoslavije

Veliki invalidski dom viteškega kralja 
Aleksandra

Razpisane službe za invalidski dom
v Beogradu

Novi predpisi za nakazovanje 
invalidnine
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narodnega zdravja, da je odobreno iz
plačevati invalidnino, sme napraviti za 
dotično osebo likvidačni list, v katere
ga unese vsa rešenja in številke kon
trolnikov.

Nato pa šele finančna direkcija do
stavi en izvod rešenja višjega invalid
skega sodišča vživalcu invalidnine z 
dostavnico ali proti recepisu, katerega 
potem dostavi divizijskemu invalidske
mu sodišču. Ako se vživalec invalidni
ne preseli iz teritorija ene ifnančne di
rekcije na teritorij druge, mora pri do
tični, kjer je vžival invalidnino, vložiti 
prošnjo za prenos na drugo finančno 
direkcijo. Finančna direkcija mora po
slati zahtevo za prenos invalidnine mi
nistrstvu socialne politike in narodnega 
zdravja, z vsemi podatki in originalnim 
rešenjem višjega invalidskega sodišča 
ter zabeleži to zahtevo v svoj kontrol- ! 
nik. Ob enem pa takoj ustavi nadaljno > 
izplačevanje. Ministrstvo, ko najprej 
unese vse spremembe v kontrolnikih 
ene in druge finančne direkcije in v 
svoj specialni kontrolnik, izda rešenje 
o prenosu izplačevanja.

Kako se sedaj naroča
V nekem slučaju je Oblastni odbor 

prejel od ministrstva socijalne politi
ke in. narodnega zdravja sledeče navo- 
dilo:

Vsi invalidi iz teritorija te banovi
ne, ki hočejo železniške legitimacije, 
naj se obračajo preko tamošnjega od
bora, ki naj dostavi vse prošnje mini
strstvu.

K prošnjam je treba priložiti:
1. overovljen prepis rešenja Višje

ga invalidskega sodišča,
2. novo, čisto fotografijo 6X8,
3. odrezek poštne nakaznice, da je 

denar (10 Din) za novo legitimacijo 
poslan direktno na naslov »Direkcijo 
državnih železnic v Beogradu«.

Ta navodila veljajo za nove legiti
macije.

Oblastni odbor iz Tuzle je dostavil 
Središnjemu odboru sledeče:

Od ministrstva pravde Br. 63.515 z 
dne 19. junija 1935, Predsedništvu ape- 
lacijskega sodišča v Beogradu, Zagre
bu, Ljubljani, Novem Sadu, Splitu, Sa
rajevu in Skoplju.

Udruženje voj. invalidov, Oblastni 
odbor v Tuzli, je s svojim aktom od 25. 
maja 1935 št. 415 sporočilo ministrstvu 
pravde, da mnoga sreska sodišča pri 
zahtevi invalidov za zemljeknjižne po
datke, ki so jim potrebni kot dokaz za 
pravice po invalidskem znkonm zahte
vajo takse, čeprav so invalidi, vdove in 
sirote oproščene vseh taks po § 72 in
validskega zakona iz leta 1929 za vse 
prijave, zapisnike, zaslišanja, prošnje, 
pritožbe, izvode iz krstnih in poročnih 
knjig, umrlih, rojenih, zdravniška in 
druga potrdila, pritožbe in ostala do
kazna sredstva ter istotako za njihove 
prevode, katere dokumente potrebuje
jo za pridobitev zaščite po invalidskem 
zakonu.

Ministrstvo pravde je s svojim ak
tom od 3. junija 1935 št. 55.699 zahte
valo pojasnilo od nlinistrstva financ.

Naše gibanje
POPRAVEK.

Pri Obračunu in žrebanju Swepsta- 
ka v zadnjem »Vojnem invalidu« se je 
vrinila pomota. Pri besedilu »Dne 2. ju
lija so dobile« mora stati namesto po 
500 Din le po 250 Din.

Člani in članice Krajevnega odbora 
UVI v Ljubljani se obveščajo, da spre
jema Krajevni odbor naročila za pre
mog samo še do 10. septembra t. 1. 
Kdor namerava premog naročiti, naj se 
čimpreje zglasi med uradnimi urami v 
društveni pisarni. Dne 10. septembra se 
prijave za premog nepreklicno zaklju
čijo in se po tem datumu došla naročila 
ne bodo več upoštevala.

Istočasno se pozivajo člani in čla
nice, ki niso še plačali članarine in na
ročnine za list »Vojni invalid« za leto 
1935, da to takoj store, ker jih bomo 
sicer črtali iz seznama naših rednih 
članov.

Javna zahvala. Od odbora za posta
vitev spomenika Viteškemu kralju 
Aleksandru I. Ujedinitelju v Ljublja
ni je dobil Oblastni odbor sledeči do
pis: »Prejeli smo danes znesek 1151 
Din 50 p, katerega so darovali krajev-

Po prenosu rešenja obe finančni di
rekciji (sedanja nakazovalka in nova) 
izvršita potrebne zabeležbe odobritve 
prenosa v svojih kontrolnikih.

Ministrstvu socialne politike in na
rodnega zdravja je pošiljati tudi ove
rovljene spiske vseh vživalcev invalid
ske podpore, ki potrjuje točnost ali ako 
ugotovi, da kdo ni upravičen do inva
lidnine, mora za vsako osebo s poseb
nim aktom naročiti ustavitev.

Vsem dosedanjim vživalcem, ki že 
prejemajo invalidnino, izplačujejo fi
nančne direkcije invalidnino naprej na 
podlagi svojih kontrolnikov, dokler ne 
dobe overovljenih spiskov in pooblasti
la ministrstva scialne politike in narod
nega zdravja.

Oni, ki prejemajo še po starem in ni
majo še novih rešenj po invalidskem 

; zakonu iz leta 1929, morajo predložiti 
dokumente po § 105 inv. zakona potr
dilo za nadaljno ziplačevanje).

Ako je kdo zgubil rešenje, ga mora 
po sodnem postopanju proglasiti za ne
veljavno.

železniške legitimacije
Za podaljšanje starih legitimacij pa 

bo treba samo prošnjo in overovljen 
prepis rešenja invalidskega suda

Mi želimo kakor smo že tudi zapro
sili, da bi se železniške legitimacije 
izdajale kakor prej pri vseh železni
ških direkcijah, ker drugače imamo 
samo nepotrebne stroške in čakanje.

Končno pripominjamo, da se naka
že denar za legitimacijo lahko tudi po 
čeku. Kupi se prazen ček, ki stane na 
pošti 25 par. Nanj se napiše naslov 
»Direkcija državnih železnica, oblasna 
Beograd, Gračaniška 10« in čekovno 
številko 50.064. Zadaj pa je treba za- 
pizati »Za invalidsko železniško legi
timacijo«.

Ministrstvo financ — oddelek za 
davke je s svojim aktom od 10. junija 
1935 št. 41.532 sporočilo ministstvu 
pravde sledeče:

Prosi se to ministrstvo, da v zrezi 
prednje prošnje pojasni sreskim sodi
ščem v Bosni in Hercegovini, da so po 
toč. 6 čl. 6 zakona o taksah oproščene 
plačevanja taks ne samo prošnje inva
lidov in njihovih družin, temveč tudi 
vsa druga uverenja, ki se dajejo invali
dom in njihovim družinam radi reguli
ranja invalidske podpore, kakor tudi 
vse prošnje in vloge za vse vrste de
narno in amterijalno pomoč po čl. 18 
zakona o zač. pom. invalidov.

Ker je zemljeknjižni izvleček neke 
vrste uverenje, ki je invalidom potre
ben za dokaz po invalidskem zakonu, 
zato je tudi tak izpisek prost taks po 
čl. 6 toč. 6 zakona, toda samo v temi 
slučaju, kar se mora napisati zgoraj, v 
kakšen namen se izdaja in da se ne mo
re vporabljati za druge namene kakor 
je predpisano po čl. 7 zak. o taksah 
toč. 6 in čl. 2 in 3 taksnega in pristoj- 
binskega pravilnika!

ni odbori: Mokronog, Ptuj, Maribor, 
Šoštanj, Novo mesto, Brežice, Slov. Bi
strica, Zagorje, Črnomelj, Vel. Polana, 
Dol. Lendava, Selca nad Škofjo Loko 
in Ljubljana kot prispevek k stro
škom za postavitev spomenika Vite
škemu kralju Aleksandru I. Ujedini
telju v Ljubljani. Prosimo Vas, gospod 
predsednik da blagovolite sporočiti 
vsem omenjenim odborom našo najlep
šo zahvalo z izrazi odličnega spoštova
nja. Čuvajte Jugoslavijo!

Krajevni odbor v Tržiču naznanja 
vsem svojim članom tov. voj. invali
dom, da bo ustavil s prihodnjo števil
ko list vsem, ki nimajo v redu porav
nane svoje članarine in naročnine za 
tekoče leto.

Prosimo zadnjikrat vse prizadete, 
da poravnajo posebno pa one, ki so v 
zaostanku že za več let, ker takih je 
precejšnje število, tako da bi se na
brala lepa vsota denarja ako bi vsi 
plačali.

Opozarjamo, da bomo vsakega, 
kdor ne bo po tem roku najdalje do 
20. avgusta plačal članarine in naroč
nine za list, črtali iz imenika članov. 
Dotični pozneje ne bodo več člani 
udruženja, tudi ne bodo več deležu 
koristi od njega.

Še enkrat prosimo vse prizadete, 
storite svojo dolžnost, da pozneje ne 
bo kesanja in prerekanja.

Pripominjamo, da bomo primorani 
one, ki dolgujejo za list za več let na
zaj, odstopiti pravnemu zastopniku li
sta »Vojni invalid« v izterjavo. Odbor 
ne bo gledal na osebnosti. Vzemite to 
resno nima znanje.

Sevnica. Tukajšnji krajevni od
bor UVI naznanja vsem svojim čla
nom, da se vrši seja dne 15. septembra 
ob 8. uri pri Kraglu v Sevnici. Ob
enem s sejo je tudi članski sestanek, 
na katerega pridite vsi člani, ki se še 
zanimate za našo stvar. 21. julija je 
priredil K. o. pri Čmiču v Šmarju za
bavo na prostem: igro, streljanje itd. 
Prireditev se je srednje dobro obnes
la. 28. julija pa je k. o. ponovil igro 
»Srečen konec« v Zabukovju v šoli. Ta 
prireditev pa se ni izplačala. Sedaj po
stavlja K. o. lastni gledališki oder v 
dvorani pri Kraglu v Sevnici. Delo bo 
v kratkem končano in bomo imeli lep 
svoj oder, da se nas ne bo moglo več 
ovirati pri prireditvah, kakor se je go
dilo to doslej. Prva otvoritvena igra bo 
na dan prihodnje seje in sestanka, 
15. septembra ob 4. popoldne. Mnogi 
ki boste dopoldne prišli na sestanek, 
boste lahko počakali tudi igre.

Odbor dela najenergičneje in pred
vsem na to, da imamo1 enkrat že res 
prepotrebni svoj lastni oder in pa, da 
napravi za svoje članstvo čim bogatej
šo božičnico. — Člani, podpirajte vse
stransko odbor, ki resno dela za kori
sti tuk. udruženja.

Na sejo 15. sept. pridite vsi člani 
upravnega kakor tudi nadzornega od
bora. Za vse velja ta objava in se ne 
bo posameznih članov še posebej z do
pisnicami vabilo.

Ptuj. Pozivamo tem potom naše 
članstvo, ki še ni vrnilo poslanih jim 
tiskovin (izkazov), da to nemudoma 
stori, ker tudi tukajšnji Krajevni od
bor mora s tem delom pohiteti tako, 
da bo do 15. septembra t. 1. že celotno 
tozadevno poročilo v Ljubljani. Član
stvo, ki ne ve teh tiskovin pravilno iz
polniti, naj gre k svojemu občinskemu 
predstojniku, da mu tam izpolnijo 
in potrdijo vsaj na prvi strani potreb
ne in zahtevane podatke. Podatke na 
drugi strani se bo izpolnilo v naši pi
sarni Ptuj, Prešernova ulica 31. Ko pa 
bo članstvo prihajalo v našo pisarno, 
mora ob tej priliki in sploh vsakokrat 
s seboj prinesti vse invalidske spise 
(dokumente), ker brez istih se ne more 
nikomur nič izpolniti in tudi ne ugo
diti. Vsak, ki pride v tej zadevi v našo 
pisarno, mora prinesti s seboj najmanj 
2 Din za kritje stroškov. Oni pa, ki 
bodo izpolnili tiskovine na prvi in 
drugi strani in poslali po pošti, naj ne 
pozabijo priložiti k tiskovini znamko 
od Din 1.50.

Istočasno pozivamo vse one člane in 
članice, ki še niso plačali članarine in 
naročnine bodisi za nazaj, bodisi za 
drugo polletje tega leta, da tudi to 
čimpreje uredijo, bodisi po pošti ali 
osebno v naši pisarni, ker v nasprot
nem slučaju, če bomo primorani raz
pošiljati opomine, se bodo morali pri
pisati opominski stroški.

Toliko na znanje in v ravnanje da
je svojemu članstvu K. o. UVI, Ptuj.

Kruta smrt je tudi najpravičnejša re
šiteljica za vojne invalide, ker ne mara 
gledati njih trpljenja in bede ter zasme
hovanja, zato jih drugega za drugim 
odpravlja k večnem in blagodejnemu 
počitku.

Zahvaljena bodi o »Smrt«, ker si res 
usmiljena in najpravičnejša!

Tudi našemu vseskozi rednemu članu 
tov. Bratuši Jakobu iz Pritinskega vrha 
št. 23, občina Domova, p. Moškanjcl, 
srez Ptuj, si dobrohotno v celjski sploš
ni bolnici de 13. junija t. 1. za vedno 
zatisnila oči.

Tov. Bratuša je bil redov 26. domobr. 
p. p. Ranjen je bil 16. avgusta 1916 v 
Bukovini tako, da se mu je moralo des
no roko amputirati v ramenu, vsled če
sar je bil 80 odstotni invalid.

Poleg te poškodbe je začel v zadnjem 
času bolehati tudi na želodcu in jetrih 
in tako ves obupan se je podal 13. ma
ja t. 1. v Zagreb, z upanjem, da ga bodo 
tam najhitreje ozdraveli, pa na žalost, 
ker ga niso v Ptuju sprejeli v bolnico, 
se mu je isto zgodilo v Zagrebu. V Za
grebu so mu rekli, da je v dravski ba
novini, kamor pravzaprav spada, dovolj

Odločbe glede oprostitve taks

bolnic. Ker je pa bolezen od ure do ure 
huje pritiskala, se je moral nemudoma 
podati v Slovenijo. Ni pa mogel dalje 
priti, kot do Celja. V Celju so ga seveda 
kot takega sprejeli v bolnico, pa žalibog 
ne za dolgo časa, ker smrt je bila ne
izogibna, ki ga je, kakor že rečeno dne 
13. junija t. 1. rešila vsega trpljenja. Bil 
je reden član tuk. K. O. od 1. jan. 1930 
in tudi zelo agilen, zato nam ostane v 
trajnem spominu. Bodi mu zemlja, ki 
jo je pomagal osvoboditi izpod tujega 
jarma na veke lahka! Njegovi ženi, ki 
radi prevelike revščine, v kateri je ostala 
niti na pogreb ni mogla iti, odnosno nje
govi rodbini izrekamo tem potom naše 
iskreno sožalje.

K. O. U. V. I. v Ptuju.

Razno
Spremembe v vladi.

Po ustanovitvi nove stranke »Radi
kalna zajednica« je prišlo do spre
memb v vladi, ker se vsi ministri niso 
strinjali s to stranko. Pogajanja niso 
imela uspeha, zato so izstopili iz vlade 
trije ministri in sicer minister za se
jalno politiko g. dr. Nikola Preka, mi
nister pravde g. dr. Auer in minister 
za šume in rude g. Ignjat Štefanovič. 
Sledila so pogajanja, ker je bila reši
tev krize nujna radi konference Male 
antante. Vlada je hotela dobiti nove 
zastopnike Hrvatov. Kriza je globlje
ga značaja, vendar pa se je začasno re
šila na ta način, da so vstopili v vlado 
narodni poslanec perušičkega sreza g. 
dr. Mile Miškulin, notar iz Zagreba. 
Vodstvo ministrstva za socijalno poli
tiko in nar. zdravje je začasno pover
jeno ministru za telesno vzgojo g. Mir
ku Komnenoviču, ministrstvo za šume 
in rude pa je prevzel gener. sekretar 
Radikalne zajednice g. D juro Janko
vič, ki je bil dosedaj minister brez 
portfelja. Rešitev je baje začasna in je 
domnevati, da bo po konferenci Male 
antante prišlo do novih sprememb v 
vladi.

Konferenca Male antante se bo vr
šila od 27. do 31. t. m. na Bledu. Na 
dnevnem redu bo poročilo g. dr. Be- 
neša o sodelovanju Čehoslovaške z Ru
sijo, zlasti, kar se tiče sodelovanja če
hoslovaške in sovjetske vojske. Tudi 
se bo razpravljalo o podunavskom 
paktu, ki bo imel medsebojne obveze 
o nenapadanju, o neodvisnosti posa
meznih držav, in medsebojnem podpi
ranju. Istočasno se bo vršila tudi pro
slava 15 letnice Male antante.

Abesinska zadeva.
V zadnjem času zanimajo svet raz

mere v Severni Afriki, kjer se, kakor 
izgleda pripravlja nova vojna. Gre za 
teritorijalni spor med Italijo in Abe- 
sinijo in za slednje neodvisnost.

Italija zahteva, da pride Abesinija 
pod njeno nadzorstvo. Abesinija pa se 
tega krčevito brani in hoče svojo ne
odvisnost čuvati z orožjem. Velik del 
abesinskega ozemlja so si leta 1906 
razdelile med seboj Italija, Anglija in 
Francija in so takrat ob enem določile 
neodvisnost ostale Abesinije.

Abesinija je pripravljena Italiji 
odstopiti svojo pokrajino »Ogaden« in 
pristati tudi na druge teritorijalne 
koncesije pod pogojem, da dobi izhod 
na morje, katerega ji sedaj od vseh 
strani zapirajo italijanska Eritreja ter 
francoska, angleška in italijanska So
malija. Tudi hoče Abesinija posojilo 
za svojo okrepitev.

Anglija bi dala Abesiniji dohod na 
morje, če ista odstopi Italiji pokraji
no Ogaden, ozemlje pri Adui, nadalje 
različne gospodarske koncesije ter del 
portugalskih kolonij, seveda pa hoče 
Anglija zopet obvarovati pred Italijo 
ozemlja kjer leže angleški vrelci. Tu
di naj bi se Italija odrekla v korist 
Angliji svojim pravicam v Tangeru 
poleg Gibraltarja v Sredozemskem 
morju. Italija pa zahteva toliko ozem
lja od Abesinije, da spoji zvezo med 
svojima kolonijama Eritrejo in Soma
lijo ter neomejeni protektorat nad 
Abesinijo. Vse ostale zainteresirane 
države se temu branijo pred vsem pa 
Anglija. Tudi Japonska protestira nad 
takim postopanjem z Abesinijo.

Izdaja Udruženje vojnih invalidov. Odgo
vorni urednik: Matej Jevak, Miklošičeva 
cesta št. 13. Tiska tiskarna »Slovenija« v 

Ljubljani, predstavnik Albert Kolman.


